

The *_Vilém_Flusser_Archiv* holds and looks after the literary remains of the cultural theorist Vilém Flusser (1920–1991), who was born in Prague, emigrated in 1940 to Brasil, and returned in the early 1970s to Europe. The archive was established by his wife Edith Flusser in 1992 in Den Haag, and in 1998 it was given into the care of Siegfried Zielinski. In 2007 the archive moved with Prof. Zielinski's chair of archaeology and variantology of the media from the Academy of Media Arts in Cologne to the University of Arts Berlin.

The archive sees itself as an intersection of international research on Vilém Flusser and endeavours to enhance accessibility to the work of this influential thinker. In addition to its own projects, such as the event and publication series *International Flusser Lectures* and the editions of the *Bochum Lectures 1991*, the *_Vilém_Flusser_Archiv* seeks to promote and support international publications, scholarly and artistic work and events.

The archive holds approximately 2500 manuscripts of essays and books by Flusser plus his extensive correspondence. The majority of his texts of which some are still unpublished are in German or Portuguese; some are in English or French. In addition to this multi-lingual and heterogeneous body of work the archive holds Flusser's travel library, numerous image and sound documents, secondary literature, and a growing collection of theses and dissertations on Flusser.

The archive is open to anyone who is interested, by arrangement. Please telephone or send an email to make an appointment. The homepage offers an overview of Vilém Flusser's work, access to the online edition of the *Bochum Lectures 1991*, and links to events and publications. We invite you to use the archive for research, and at the same time we ask for your assistance in adding to the archive (especially theses and dissertations).

_Vilém_Flusser_Archive

Archive and German Science Foundation (DFG) project leader Intermediales Editieren: Silvia M. Wagnermaier

Archive supervisor: Marcel René Marburger

Director: Siegfried Zielinski

Opening hours: By appointment

Tel.: +49 030 3185 1283

Fax: +49 030 3185 1247

Email: flusser@udk-berlin.de

Homepage: <http://flusser.khm.de>

Address for visitors:
Universität der Künste Berlin
Grunewaldstr. 2–5
10823 Berlin
GERMANY

Das *_Vilém_Flusser_Archiv* beherbergt und betreut den Nachlass des in Prag geborenen Kulturtheoretikers Vilém Flusser (1920–1991), der 1940 nach Brasilien emigrierte und Anfang der 70er Jahre nach Europa zurückkehrte. Von seiner Frau Edith Flusser 1992 in Den Haag aufgebaut, wurde das Archiv 1998 in die Obhut von Prof. Dr. Siegfried Zielinski gegeben. Mit seinem Lehrstuhl übersiedelte das Archiv 2007 von der Kunsthochschule für Medien Köln an die Universität der Künste Berlin.

Das Archiv versteht sich als Knotenpunkt der internationalen Flusser-Forschung und ist bemüht, das Werk dieses einflussreichen Denkers präsent zu halten. Über eigene Projekte wie die Veranstaltungs- und Publikationsreihe der *International Flusser Lectures* und die Editionen der *Bochumer Vorlesungen 1991* hinausgehend, unterstützt das *_Vilém_Flusser_Archiv* nach Möglichkeit auch internationale Publikationsvorhaben, wissenschaftliche und künstlerische Arbeiten und Veranstaltungen.

Der Bestand des Archivs umfasst rund 2500 Essay- und Buchmanuskripte Flussers, sowie seine umfangreichen Korrespondenzen. Seine zu einem Teil noch unpublizierten Texte sind vor allem in deutscher und portugiesischer, aber auch in englischer und französischer Sprache verfasst. Ergänzt wird das vielsprachige und heterogene Werk durch Flussers Reisebibliothek, zahlreiche Bild- und Tondokumente, die Sekundärliteratur und eine wachsende Sammlung von Diplom- und Doktorarbeiten.

Nach Absprache steht das Archiv allen Interessierten offen. Die Homepage bietet einen Überblick über das Werk Vilém Flussers, den Zugang zur Online-Edition der *Bochumer Vorlesungen 1991* sowie aktuelle Hinweise zu Veranstaltungen und Veröffentlichungen. Der Einladung, das Archiv für die Forschung zu nutzen, wollen wir die Bitte anschließen, uns bei der Komplettierung des Bestandes (vor allem um Magister-, Diplomarbeiten und Dissertationen) zu helfen.

_Vilém_Flusser_Archiv

Wissenschaftliche Leitung und DFG-Projekt „Intermediales Editieren“:
Silvia M. Wagnermaier

Wissenschaftliche Betreuung des Archivs:
Marcel René Marburger

Verantwortlich: Prof. Dr. Siegfried Zielinski

Öffnungszeiten: nach Vereinbarung

Tel.: 030-3185-1283

Fax: 030-3185-1247

E-Mail: flusser@udk-berlin.de

Homepage: <http://flusser.khm.de>

Besucheradresse:
Universität der Künste Berlin
Grunewaldstr. 2–5
10823 Berlin